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                    The social logics of voting are said to be on the decline; yet this decline is not a generally observable phenomenon. Some effects persist and others, such as birth cohort or education, have become more important, particularly in the 2007 vote in the presidential election. This article tries to explain both the changes in social logics of voting during the last four presidential elections in France, and what has not changed. By discussing and extending the theories of ‘old’ and’new’ politics, this article shows that evolutions are due not to a change in the values system, but to the politicization of cultural values by the mainstream French parties. This “two axis politics” has major consequences, and new social logics of voting have begun to establish themselves. Some social groups, such as workers or the professional classes are affected, whereas others such as atheists or the self-employed are not.
                

                            
                    Les variables lourdes pèseraient de moins en moins dans le vote. Pourtant, cette baisse n’est pas générale. Certaines logiques sociales du vote demeurent. Enfin, la cohorte de naissance ou le diplôme émergent dans les explications du vote en 2007. Il s’agit ici d’expliquer les permanences et les mutations des logiques sociales du vote lors des quatre dernières élections présidentielles. En discutant et prolongeant la théorie de la old et de la new politics, on montre que ces évolutions ne sont pas dues à un changement de système de valeurs, mais à la politisation par les grands partis français des valeurs culturelles. Cette « politique des deux axes » a plusieurs conséquences. De nouvelles logiques sociales du vote émergent ; certains groupes sociaux (les cadres, les ouvriers) sont travaillés par des conflits de valeurs, quand d’autres (les « sans religion », les indépendants) n’en sont pas affectés.
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